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Protokół nr LIX/23 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 27 października 2023 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 
 

Tematy sesji: 

•   Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent Miasta dyplomu nadania tytułu 

„Zasłużony dla Miasta Świdnicy” wraz z pamiątkowym medalem Panu Zbigniewowi    

Kowalskiemu 

•   Informacje dotyczące oświadczeń majątkowych złożonych przez Radnych i Prezydentowi   

Miasta Świdnicy. 
 

Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 12.00 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady - Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady - Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Tomasz Kempa, Krzysztof Lewandowski, 

Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, Marcin Paluszek, 

Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia Skowrońska-Wiśniewska, 

Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Michał Zastawny, Wiesław Żurek. 

(Nieobecni: Władysław Wołosz) 
 

2. Prezydent Miasta – Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydent Miasta – Szymon Chojnowski 

4. Skarbnik Miasta- Kacper Siwek 

5. Radca Prawny- Mariusz Starke 

6. Rzecznik Prasowy- Magdalena Dzwonkowska 
 

7. Zaproszeni Goście, m. in.: 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego/Pełnomocnicy Prezydenta: 

- Małgorzata Synowiec - Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami 

- Jarosław Markowski – Zastępca Dyrektora Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej 

- Małgorzata Osiecka - Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

- Sławomir Kwiatkowski - Dyrektor Wydziału Transportu 

- Anna Skrzypacz - Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju Gospodarczego 

- Izabela Siekierzyńska - Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej i Spraw Socjalnych 

- Apolonia Kawka-Szczygieł - Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich 

- Kazimierz Chajduga - Audytor Wewnętrzny 

- Ewa Suchowińska – Pełnomocnik Prezydenta ds. Nadzoru Właścicielskiego 

- Barbara Sawicka – Pełnomocnik Prezydenta ds. Ochrony i Konserwacji Zabytków 
 

o Kierownicy Referatów/ Biur/Pracownicy Urzędu Miejskiego: 

- Dorota Kruźlak – Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 

- Magdalena Okniańska – Kierownik Referatu Organizacji Pozarządowych 

- Radosław Werner – Kierownik Biura Sportu i Rekreacji 

- Joanna Trojan-Skała - Referat Kultury 

- Przemysław Kondzior - Referat Obsługi Informatycznej 
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o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 

- Ewa Cuban - Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Dobiesław Karst - Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa 

- Marek Fiłonowicz – Komendant Straży Miejskiej 

- Violetta Kalin - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 

- Marek Suwalski -  Dyrektor Miejskiego Zarządu Nieruchomości  

- Jerzy Żądło – Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 

- Tomasz Kurzawa – Prezes Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego 

„Świdnica” Sp. z o.o. 

- Jacek Piotrowski - Prezes Zarządu Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej w Świdnicy        

sp. z o.o. 

- Marek Zawisza - Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego        

Sp. z o.o. 
 

PORZĄDEK OBRAD: 
 

1. Otwarcie LIX sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent Miasta dyplomu nadania tytuł „Zasłużony 

dla Miasta Świdnicy” wraz z pamiątkowym medalem Panu Zbigniewowi Kowalskiemu. 

3. Przedstawienie porządku obrad LIX sesji Rady Miejskiej. 

4. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

5. Przyjęcie protokołów z LVII i LVIII sesji Rady Miejskiej. 

6. Realizacja inwestycji miejskich w roku 2022 - Wydział Przetargów i Inwestycji Miejskich. 

7. Ocena stanu realizacji inwestycji w roku 2022  - Wydział Dróg i Infrastruktury Miejskiej. 

8. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. LIX/:1-3). 

9. Przedstawienie i przyjęcie sprawozdania z kontroli dokonanej przez Komisję Rewizyjną  

     Rady Miejskiej w Świdnicy pn. "Kontrola wydatków z budżetu Gminy Miasto Świdnica                                     

     stanowiących dotacje dla MKS Polonia Świdnica (siatkówka) za rok 2022 wynikającej z zapisów  

    umowy nr 22/III/339 z dnia 15.03.2022 r. dotyczącej realizacji zadania publicznego pn.       

   "Organizacja szkolenia mającego na celu rozwój umiejętności sportowych w dyscyplinach  

    zespołowych, a w szczególności organizacja treningów, meczów i imprez sportowo-rekreacyjnych,  

    przygotowanie i udział we współzawodnictwie sportowym w rozgrywkach organizowanych przez  

    Polski Związek Sportowy w dyscyplinach piłka nożna mężczyzn, piłka ręczna mężczyzn, piłka  

   siatkowa kobiet". 

10. Informacja Przewodniczącego Rady dotycząca oświadczeń majątkowych złożonych przez  

      Radnych.  

11. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych złożonych Prezydentowi Miasta  

      Świdnicy. 

12. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 29.09.2023 r. 

13. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

14. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

15. Zakończenie LIX sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.        

___________________________ 
                                                                                                                       

Ad 1. Otwarcie LIX sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Pana Zbigniewa Kowalskiego,  

Prezydent Miasta, Zastępcę Prezydent, dyrektorów i kierowników jednostek organizacyjnych, 

Radnych, media i dokonał otwarcia LIX sesji Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu                       

27 października 2023 r., a następnie stwierdził quorum (18 radnych) i poinformował                         

o prawomocności obrad.  

_______________________________ 
 

Ad 2. Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent 

Miasta dyplomu nadania tytułu „Zasłużony dla Miasta Świdnicy” 

wraz z pamiątkowym medalem Panu Zbigniewowi Kowalskiemu 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski odczytał uchwałę nr LVII/582/23 Rady 

Miejskiej w Świdnicy z dnia 29 września 2023 r. w sprawie nadania tytułu „Zasłużonego dla 

Miasta Świdnicy”, na mocy której nadany tytuł został nadany Panu Zbigniewowi Kowalskiemu. 

O przedstawienie laudacji poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej Rafała Fasugę      

(zał. nr 2). 
 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska i Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski wręczyli 

Panu Zbigniewowi Kowalskiemu dyplom nadania tytułu „Zasłużonego dla Miasta Świdnicy” 

wraz z pamiątkowym medalem i tabliczką. 

______________________ 
 

Przerwa 5 min 

_______________________ 
 

Ad 3. Przedstawienie porządku obrad LIX sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek obrad LIX sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 3). Poinformował, że wpłynęły: 

• wnioski Prezydent Miasta o wycofanie z porządku obrad punktów: 
 - Realizacja inwestycji miejskich w roku 2022 - Wydział Przetargów i Inwestycji Miejskich       

 - Ocena stanu realizacji inwestycji w roku 2022  - Wydział Dróg i Infrastruktury Miejskiej. 

• autopoprawki Prezydent Miasta do projektów uchwał: 
 - LIX/2. w sprawie zmiany budżetu 

 - LIX/3. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta  

   Świdnicy. 
 

Wnioski oraz autopoprawki omówiła Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poinformował również, że w ramach wystąpień 

mieszkańców głos zabierze Pani Urszula Pawłowska. 
 

Radni nie wnieśli uwag do porządku obrad.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad LIX 

 sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 
 

w głosowaniu: za -20 , przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 4) 
 

porządek obrad ze zmianami został przyjęty 

_______________________________ 
 

Ad 4. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków  
 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano Radnych: 

• Danuta Morańska 

• Andrzej Ora 

• Lesław Podgórski 
 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 
 

w głosowaniu: za -18 , przeciw -0 , wstrzymało się -2 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 
 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty 

_______________________________ 
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Ad 5. Przyjęcie protokołów z LVII i LVIII sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokoły  

z LVII i LVIII sesji były wyłożone do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem 

uwag wniósł o ich przyjęcie: 
 

w głosowaniu:  za -20 ,  przeciw -0 , wstrzymało się -0 , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 6) 
 

protokoły z LVII i LVIII sesji Rady Miejskiej zostały przyjęte 

_______________________________ 
 

Ad 6. Realizacja inwestycji miejskich w roku 2022 - Wydział 

Przetargów i Inwestycji Miejskich 
 

Na wniosek Prezydent Miasta (zał. nr 7), punkt został wycofany z porządku obrad.  

_______________________________ 
  

Ad. 7. Ocena stanu realizacji inwestycji w roku 2022  - Wydział 

Dróg i Infrastruktury Miejskiej. 
 

Na wniosek Prezydent Miasta (zał. nr 8), punkt został wycofany z porządku obrad. 

_______________________________ 
  

Ad. 8.  Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie 
 

Ad 8.1. 

Projekt uchwały nr LIX/1. w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Gminy Miasto 

Świdnica z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 

działalność społecznie użyteczną na 2024 rok” przedstawiła Kierownik Referatu Organizacji 

Pozarządowych Magdalena Okniańska (zał. nr 9).  
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął żaden 

wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LIX/1: 

w głosowaniu: za -22 , przeciw -0 , wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 10) 
 

projekt uchwały nr LIX/1 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 8.2. 

Projekt uchwały nr LIX/2. w sprawie zmiany budżetu przedstawił Skarbnik Miasta Kacper 

Siwek (zał. nr 12). 
 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
 

W temacie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Krzysztof Lewandowski – mnie i nie tylko mnie interesuje szczególnie brak środków na 

te dwa budynki w ramach TBS-u, czyli na ulicy Księcia Bolka i ulicy Leśnej. Nie otrzymamy 

tych pieniędzy i z tego, co na Komisji Budżetu Pan Skarbnik mówił, to otrzymujemy, czy będzie 

obietnica otrzymania ich po wykonaniu, zakończeniu inwestycji, w związku z tym, czy my 

mamy tyle pieniędzy na to z własnego budżetu, żeby to realizować, czy te budynki są zagrożone. 
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Skarbnik Miasta Kacper Siwek – myślę, że Pan Prezes może uzupełnić moją wypowiedź. 

Realizacja inwestycji nie jest zagrożona, źródłem finansowania tych inwestycji są środki 

zarówno z BGK, jak i pochodzące z kredytu, który zaciąga TBS i wkład własny Miasta. 

Zmieniły się zasady finansowania tego zadania z BGK i będzie je rozliczał po realizacji, ale 

zadanie, z tego co wiem, nie jest absolutnie zagrożone, myślę, że Pan Prezes to potwierdzi. 
 

Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego Marek Zawisza – 

musielibyśmy się historycznie cofnąć. Oczywiście pierwsze co to potwierdzam, że zadania nie są 

zagrożone, jednak musimy się cofnąć do tworzenia budżetu na ten rok, było to mniej więcej 14 

miesięcy temu. Na naszą i ogólną wiedzę, byliśmy pewni, że z Funduszu Dopłat uda się 

pozyskać środki, które będą jak do tej pory wypłacane przed realizacją inwestycji.                      

W międzyczasie, w związku z problemem z pozyskaniem pieniędzy z KPO został ten program 

zmieniony i 25% środków na inwestycję netto, tzw. planu rozwojowego, możliwe jest do 

pozyskania dopiero po realizacji inwestycji. My o te wnioski jako gmina wystąpiliśmy, 

dostaliśmy aneks i zapewnienie, że pieniądze dostaniemy, jednakże musimy się wspomóc. Jeżeli 

chodzi o Leśną, to niecałe 3 miliony brakujące TBS pokryje ze swoich środków bieżących jako 

zaliczkę, którą później otrzyma, jednak na inwestycję na Księcia Bolka, gdzie jest potrzebna 

kwota rzędu około 6,5 miliona złotych, nie stać nas i rozmawiałem z Panem Skarbnikiem, że       

w 2025 roku gmina wniesie udziały na początku roku, a po zakończeniu inwestycji te pieniądze 

wpłyną z BGK, przez co Gmina w tym programie nie dopłaci nic, jedynie będzie musiała nas 

kredytować. Jako TBS wystąpiliśmy z zapytaniem, czy my nie możemy wziąć kredytu, żeby nie 

obciążać gminy tym zadaniem. Niestety nie jest to możliwe, ponieważ korzystamy również        

z kredytu SBC na budownictwo czynszowe i nie ma możliwości w finansowaniu, żeby jednym 

ze źródeł finansowania był kolejny kredyt. W związku z tym jest to jedyne rozwiązanie, jakie 

możemy wprowadzić. Podobna sytuacja ma miejsce w Strzegomiu, tam jest zgoda Radnych 

Miasta Strzegom na tą formę finansowania, czyli tzw. dla TBS-u, aby zrealizował te zadania. 

Jeżeli chodzi o wkład własny to sama inwestycja przy ulicy Leśnej, w związku z tym, że gmina 

aportem wniosła część budynku jest troszeczkę tańsza, ale wkład własny jest na poziomie 17%, 

tj. grunt + budynek, czyli naniesienie. Jeżeli chodzi o Księcia Bolka, tutaj grunt jest TBS-u, 

ponieważ TBS go zakupił i około 18% jest udział gminy w finansowaniu tej inwestycji. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Lech Bokszczanin – poprosił Skarbnika o dwa zdania na temat 

autopoprawki. 
 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek przedstawił autopoprawkę do projektu uchwały nr LIX/3.            

w sprawie zmiany budżetu (zał. nr 13). 
 

Radny Lesław Podgórski – korzystając z okazji chciał Prezesowi TBS-u zadać pytanie, jak 

wygląda na najbliższe miesiące perspektywa realizacji fizycznie budynku przy ulicy Leśnej, 

mieszkańcy ciągle rozpytują i zamartwiają się, że to niszczeje, bo to już chyba 10. rok stoi          

w takim stanie, jakim jest.    
 

Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego Marek Zawisza – na 

inwestycję przy ulicy Leśnej ogłosiliśmy przetarg w zeszłym tygodniu, składanie ofert jest do 10 

listopada tego roku, o godzinie 10 rozstrzygnięcie ofert. Na dzień dzisiejszy, ponieważ 

warunkiem koniecznym jest wizja lokalna, jedna firma odbyła wczoraj wizję lokalną, dzisiaj 

druga i są zapytania, dość dużo, więc widać, że jest zainteresowanie. Okres realizacji jest około 

14 miesięcy.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – Pan Prezes oczekuje, że miasto pożyczy brakujące 9,5 miliona. 

Jestem ciekaw, czy Pani Prezydent jest na to gotowa, czy mamy środki własne, czy będziemy 

musieli brać kredyt, a jeśli tak, to uszczupli to nasze możliwości inwestycyjne, bo 9,5 miliona to 

jest duża kwota. Wspomniał Pan, że 3 miliony – środki własne, bieżące TBS zużyje, czyli ma 

Pan dziś na koncie 3 miliony, a jeśli tak to jest pytanie, czy czynsze są niepotrzebnie tak 

wysokie, bo TBS nie został stworzony po to, żeby gromadzić środki finansowe, tylko żeby 

budować i służyć mieszkańcom, więc są wątpliwości, czy musimy brać kredyt na tą inwestycję 

TBS-u czy będziemy to robić ze środków i przychodów własnych, Pani Prezydent.    
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Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego Marek Zawisza – 

powiedziałem, że ok. 6,5 miliona trzeba pożyczyć do TBS-u, nie 9. Tamto powiedziałem, że 

pokryjemy z własnych. Te pieniądze to partycypacje, które otrzymaliśmy od mieszkańców, to 

nie są nasze pieniądze, które możemy wykorzystać na bieżące funkcjonowanie czy zmniejszanie 

czynszu, także wydaje mi się, że trzeba tutaj rozróżniać te kwoty. TBS robił wszystko, żeby 

wziąć kredyt, aby nie obciążać budżetu gminy, ale niestety nie ma takiej możliwości, ponieważ 

nie dostaniemy kredytu mieszkaniowego, jeżeli weźmiemy inny kredyt. Jestem po kolejnym 

spotkaniu z Bankiem Gospodarstwa Krajowego jako izba TBS-ów i stanowisko BGK jest ciągle 

takie same, nie możemy się wspomagać innymi kredytami przy finansowaniu inwestycji 

budownictwa czynszowego. Chciałem zauważyć, że w przeciągu ostatnich 1,5 roku nie było 

podwyżek w TBS-ach, staramy się, żeby nie były, oczywiście pomijam podwyżki ciepła czy 

ewentualnie wody, mówimy o czynszu.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – korzystając, że jestem przy głosie – czyli miasto musi wziąć 

kredyt, żeby wspomóc TBS. Pani Prezydent nie chce odpowiadać, ale zakładam, że tak będzie.  
 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek – odpowiedział, że miasto w tym roku nie bierze żadnego 

dodatkowego kredytu, żeby wspomóc TBS. Środki, które są zaangażowane w budżecie 

pochodzą z wolnych środków, teraz właśnie Państwo głosujecie nad tą uchwałą, 2 618 000 zł.    

W przyszłym roku, jeżeli będzie potrzeba zasilenia budżetu TBS-u to będzie to w postaci 

zwiększonego deficytu i wtedy na to będą wyemitowane obligacje bądź wzięty kredyt na każde 

zadanie inwestycyjne, które będzie wprowadzone do budżetu roku przyszłego. Żadnego 

specjalnego kredytu ani obligacji nie będzie miasto emitowało po to, żeby zasilić TBS.           
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął żaden 

wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LIX/2: 

w głosowaniu: za -13 , przeciw -0 , wstrzymało się -9, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 14) 
 

projekt uchwały nr LIX/2 wraz z autopoprawką został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 

___________ 

Ad 8.3. 

Projekt uchwały nr LIX/3. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy wraz z autopoprawką przedstawił Skarbnik Miasta 

Kacper Siwek (zał. nr 16,17). 
 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął żaden 

wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr LIX/3: 
 

w głosowaniu: za -13 , przeciw -0 , wstrzymało się -9, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 18) 
 

projekt uchwały nr LIX/3 wraz z autopoprawką został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu. 

_______________________________ 
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Ad 9. Przedstawienie i przyjęcie sprawozdania z kontroli dokonanej przez 

Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej w Świdnicy pn. "Kontrola wydatków         

z budżetu Gminy Miasto Świdnica stanowiących dotacje dla MKS Polonia 

Świdnica (siatkówka) za rok 2022 wynikającej z zapisów umowy nr 22/III/339 

z dnia 15.03.2022 r. dotyczącej realizacji zadania publicznego pn. 

"Organizacja szkolenia mającego na celu rozwój umiejętności sportowych     

w dyscyplinach zespołowych, a w szczególności organizacja treningów, 

meczów i imprez sportowo-rekreacyjnych, przygotowanie i udział we 

współzawodnictwie sportowym w rozgrywkach organizowanych przez Polski 

Związek Sportowy w dyscyplinach piłka nożna mężczyzn, piłka ręczna 

mężczyzn, piłka siatkowa kobiet". 
 

Sprawozdanie z kontroli Komisji Rewizyjnej przedstawił Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

Wiesław Żurek (zał. nr 20). 
 

W temacie sprawozdania zabrali głos: 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – zapytał Przewodniczącego Komisji na czym te 

zastrzeżenia do przyjęcia sprawozdania z działalności klubu polegają. Może by Pan coś 

przybliżył, bo rozumiem, że jeszcze miasto nie przyjęło sprawozdania klubu, czyli miasto też ma 

jakieś zastrzeżenia, chciałbym usłyszeć jakiego typu są to zastrzeżenia.  
 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wiesław Żurek – to, co przeczytałem to było bardzo suche, 

ponieważ to jest sprawozdanie, to są fakty i chciałbym tu wszystkich uświadomić - Komisja 

Rewizyjna nie kontrolowała klubu, tylko Prezydenta Miasta pod względem prawidłowości 

wydatków na podstawie dokumentów, jakie otrzymała od podmiotu. Dokumenty otrzymaliśmy     

z ustną informacją od kierownika, że przedmiotowe sprawozdanie nie jest jeszcze przyjęte przez 

Prezydenta Miasta. Czynności kontrolne polegały na bardzo dokładnej analizie dużego 

segregatora dokumentów, szczególnie faktur, bo to polega na tym, dany klub wnioskuje o jakąś 

kwotę na podstawie pewnych działów. Komisja Rewizyjna sprawdza, czy w rozliczeniu 

sprawozdania kwoty z lewej zgadzają się z kwotami po prawej stronie i na tym polega 

prawidłowość dokonania kontroli i prawidłowość wywiązania się podmiotu ze swojej oferty        

w stosunku do miasta. Analizując przedmiotowe dokumenty wzbudziło moje lekkie 

zaniepokojenie, jeżeli chodzi o dokumenty dotyczące wynagrodzeń, nie mogę ujawniać nazwisk 

,bo RODO mi na to nie pozwala, ale spotkałem się z jednym z pracowników tego klubu, który 

stwierdził, że dokumenty okazane, które dotyczyły jego, stwierdził, że nie ma z tym nic 

wspólnego. Jesteśmy Komisją Rewizyjną, nie jesteśmy komisją śledczą, we wniosku, który 

sformułowany jest do Prezydenta Miasta, jest ustalenie, czy te dokumenty mają potwierdzenie. 

Jeżeli nie to procedury są pewnie przewidziane, zwrotu dotacji czy inne, my jako Komisja 

Rewizyjna stwierdziliśmy to, o czym poinformowałem w sprawozdaniu.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – zapytał Panią Prezydent bądź Zastępcę, do 

kiedy to sprawozdanie musi być przez miasto przyjęte. Rozumie, że już jakiś czas upłynął.  
 

Kierownik Biura Sportu i Rekreacji Radosław Werner – odpowiedział, że sprawozdanie               

z realizacji zadań publicznych, czyli z dotacji - okres, w którym powinien być zatwierdzony, 

przyjęty lub odrzucony to 5 lat od roku następującego po zakończeniu realizacji zadania. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – czyli my możemy przez 5 lat przedłużać 

przyjęcie sprawozdania i pieniądze już wypłaciliśmy, czy jeszcze nie? 
 

Kierownik Biura Sportu i Rekreacji Radosław Werner – pieniądze są wypłacane na podstawie 

umowy przed realizacją zadania, w transzach określonych w umowie. Natomiast są to przepisy 

ogólne, obowiązujące w całym kraju, na udzielenie dotacji w RP. To może trwać nawet 8 lat, bo 

jeszcze można przed zakończeniem okresu 5-letniego wezwać w odpowiednim trybie podmiot 

do uzupełnienia różnych rzeczy.  
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – jeżeli się okaże, że faktycznie wypłaciliśmy 

niezgodnie? 
 

Kierownik Biura Sportu i Rekreacji Radosław Werner – odpowiedział, że są na to odpowiednie 

procedury.  
   
Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – jeżeli klubu i odpowiedzialnych już nie ma to 

ci, którzy udzielają, też jakaś odpowiedzialność na nich ciąży.  
 

Kierownik Biura Sportu i Rekreacji Radosław Werner – na pewno tak, zarząd przedsiębiorstwa, 

zarząd stowarzyszenia odpowiada swoim majątkiem za wszystko, co realizował pod jurysdykcją 

w stowarzyszeniu.   
 

Radny Marcin Wach – trochę za daleko odchodzimy, tak jak Przewodniczący Żurek powiedział, 

nie kwestionujemy wydatków, aczkolwiek to sprawdzaliśmy, my tylko kwestionujemy 

dokumenty fiskalne, które przedłożyły władze klubu.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski –  odpowiedział, że rozumie.  
 

Radny Ryszard Makowski – zwrócił się do Przewodniczącego Komisji - w punkcie 4. pisze Pan, 

że Zespół Kontrolny kwestionuje w całości koszty poniesione przez kontrolowany podmiot na 

wypłaty dla pracowników klubu. Czy możemy się dowiedzieć, jakie to są kwoty.  
 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wiesław Żurek – w sprawozdaniu koszty poniesione           

z dotacji są podzielone na pewne działy, na transport tyle, na wypłaty tyle. O tyle się ubiegali, 

miasto przyznało tyle i na to są dokumenty. Jeżeli się Pan konkretnie pyta o kwotę, którą 

kwestionujemy, nie powiem Panu dokładnie, ale w tym punkcie 4. zostały wymienione 

dokumenty na wypłaty dla pracowników klubu, członków zarządu klubu, diety i jest to kwota, 

nie powiem dokładnie, trzeba spojrzeć w sprawozdanie, około 100 tysięcy złotych.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – tylko ogólnie wyjaśniając, abstrahując od tej 

konkretnej sytuacji, której przyglądamy się bardzo uważnie. Miasto co roku zawiera dziesiątki 

umów na zlecenie różnego rodzaju zadań z zakresu sportu, kultury, działalności organizacji 

pozarządowych, zazwyczaj na podstawie wygranych konkursów, które ogłaszamy, tam są bardzo 

ściśle określone wymogi jakie stawiamy, zarówno dotyczące strony formalnej, jak                        

i merytorycznej. Na tej podstawie zawierane są umowy, środki są wypłacane zgodnie z umową, 

są organizacje, które otrzymują jednorazową kwotę na realizację jednego konkretnego zadania, 

są takie, które otrzymują wynagrodzenie w transzach, tak jak w przypadku większości klubów 

sportowych. Sprawozdania – Pan Kierownik ma rację mówiąc, że taki mamy termin, kiedy 

możemy skontrolować daną organizację, klub czy stowarzyszenie, natomiast sprawozdania 

składane są niezwłocznie. Są organizacje, które tuż po zakończeniu roku już przynoszą swoje 

sprawozdania, są takie, które robią to w połowie roku. Każde takie sprawozdanie jest 

analizowane, często z wglądem w dokumenty źródłowe, na tej podstawie merytoryczny 

pracownik przedstawia mi rekomendację. Trudno mi precyzyjnie powiedzieć w procentach, ale 

około 98% tych sprawozdań jest sporządzona prawidłowo i zyskuje moją akceptację. Pozostałe 

przypadki dotyczą np. zgody na przeniesienie części środków, bo nie zrealizowano jakiegoś tam 

punktu w wystarczającej wysokości a za to inny wymagał większych nakładów, ale to są 

niewielkie kwoty, które nie mają wpływu na realizację całości zadania. Tu mamy do czynienia     

z sytuacją absolutnie wyjątkową, z taką historią się jeszcze nie spotkaliśmy. Jest protokół 

Komisji, na pewno Pan Kierownik Werner we współpracy z Panem Radnym Żurkiem dalej będą 

procedować i sprawdzać to, co możemy i jak w każdym przypadku, jeżeli stwierdzimy, że 

zadanie zostało wykonane nieprawidłowo to zażądamy zwrotu, jeżeli klubu nie ma to tak jak już 

padło, jest droga prawna, aby dochodzić od tych, którzy dopuścili się nieprawidłowości, 

natomiast jeśli stwierdzimy np. taki fakt jak fałszowanie dokumentów to droga jest zupełnie 

inna, bo w tym momencie jesteśmy zobowiązani złożyć zawiadomienie do prokuratury, nie 

będzie wyjścia. Mam nadzieję, że skończymy tę procedurę w miarę szybko, żal mi w tym 

wszystkim dzieci i młodzieży, które nie powinny być przez dorosłych obciążane takimi 

sytuacjami, ale na szczęście powstał klub, który przejmie mam nadzieję, bo dzieci już przejął      
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w większości, dobre tradycje i odbuduje tą dyscyplinę sportu, bo bardzo by było przykro, 

gdybyśmy przez czyjeś zaniedbania doprowadzili do tego, że tak ważna dla nas wszystkich 

dyscyplina przestanie funkcjonować w Świdnicy, która tradycje związane z siatkówką żeńską 

ma ogromne, sukcesów mnóstwo i mam nadzieję, że w tym nowym klubie młodzież będzie 

mogła trenować spokojnie, bez takich obciążeń, bo to są obciążenia i dla rodziców, i dla dzieci, 

nie mówię o obciążeniach finansowych, mówię o atmosferze, jaka się tworzy. Moja nadzieja jest 

taka, że ta historia zakończy się szybko, jeśli trzeba będzie z konsekwencjami wszelkimi 

przewidzianymi prawem wobec osób, które dopuściły się i nienależytego wykonania zadania 

umowy i być może też nienależytego prowadzenia dokumentacji księgowo-finansowej.  
 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Wiesław Żurek – w takim kontekście jak Pani Prezydent 

chcę dodać, że stała się rzecz bardzo zła, niech to będzie przestrogą dla nas wszystkich, że znika 

z przestrzeni publicznej, nawet ogólnopolskiej, klub z ogromnymi tradycjami, znika w sensie 

drużyny seniorskiej, jest to bardzo przykre, ludziom i starym kibicom jest bardzo przykro, 

bardzo przykro jest byłym zawodniczkom tego klubu, wśród których są medalistki mistrzostw 

Europy i mam nadzieję, że to będzie ostrzeżenie dla innych, że takich rzeczy robić nie wolno        

i trzeba być konsekwentnym w eliminowaniu takich, jeżeli się to wszystko potwierdzi, 

patologicznych zjawisk. Co będzie dalej z siatkówką świdnicką, mam nadzieję, że ci, którzy 

teraz deklarują, że to odbudują, to odbudują, ale pamiętam deklaracje sprzed 3 lat tamtych 

panów, którzy dzisiaj są bohaterami tego wszystkiego, jacy tu byli merytoryczni i jakie dobre 

wrażenie sprawiali. Bądźmy ostrożni jako radni, władze miasta, bo pokarało nas strasznie.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie sprawozdanie z kontroli 

dokonanej przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej w Świdnicy pn. "Kontrola wydatków               

z budżetu Gminy Miasto Świdnica stanowiących dotacje dla MKS Polonia Świdnica (siatkówka) 

za rok 2022 wynikającej z zapisów umowy nr 22/III/339 z dnia 15.03.2022 r. dotyczącej 

realizacji zadania publicznego pn. „Organizacja szkolenia mającego na celu rozwój 

umiejętności sportowych w dyscyplinach zespołowych, a w szczególności organizacja treningów, 

meczów i imprez sportowo-rekreacyjnych, przygotowanie i udział we współzawodnictwie 

sportowym w rozgrywkach organizowanych przez Polski Związek Sportowy w dyscyplinach piłka 

nożna mężczyzn, piłka ręczna mężczyzn, piłka siatkowa kobiet": 
 

w głosowaniu: za -18 , przeciw -0 , wstrzymało się -4, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 21) 
 

sprawozdanie zostało przyjęte. 

_______________________________ 
 

Ad 10. Informacja Przewodniczącego Rady dotycząca oświadczeń 

majątkowych za 2022 rok złożonych przez Radnych. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powiedział, że Radni otrzymali na piśmie 

informację dotyczącą oświadczeń majątkowych (zał. nr 22). Ponadto poinformował, że wszyscy 

Radni złożyli oświadczenia majątkowe w terminie. 

_______________________________ 
 

Ad 11. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych złożonych 

przez osoby zobowiązane Prezydentowi Miasta Świdnicy. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powiedział, że Radni otrzymali informację 

dotyczącą oświadczeń majątkowych złożonych przez osoby zobowiązane Prezydentowi Miasta 

Świdnicy na piśmie (zał. nr 23). Ponadto poinformował, że wszystkie osoby zobowiązane 

złożyły oświadczenia majątkowe. 

_______________________________ 
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Ad 12. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

29.09.2023 r. 
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska przedstawiła sprawozdanie z działalności po 

29.09.2023 r. (zał. nr 24). Nawiązała m.in. do „Tygodni Polskich” w Biberach, wręczenia nagród 

nauczycielom z okazji Dnia Edukacji Narodowej, Gali Przedsiębiorczości i wręczenia statuetek 

Świdnickiego Gryfa, spotkania z autorem książki "Między twierdzą a miastem wolnym. Miasto     

i mieszkańcy Świdnicy w latach 1815-1870", debaty zorganizowanej przez KPP w Świdnicy 

poświęconej bezpieczeństwu mieszkańców ulicy Polna Droga i ulic przyległych, Festiwalu 

Filmowego Spektrum, aplikacji mMieszkaniec.  
 

W załączeniu:  

▪ sprawozdanie ze stanu i struktury bezrobocia w mieście Świdnica  (zał. nr 24a) 

▪ informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr 24b) 

▪ wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł netto                 

(zał. nr 24c) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami     

(zał. nr 24d) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych       

(zał. nr 24e). 
 

W temacie sprawozdania zabrali głos: 
 

Radny Marcin Wach – do tego spotkania z mieszkańcami należałoby dodać, że wielu 

mieszkańców zgłaszało konieczność postawienia fotoradaru na Polnej Drodze. Panowie 

funkcjonariusze z Inspekcji Drogowej wyjaśnili, że takiego fotoradaru nie będzie w Świdnicy, 

ale to nie zamyka tej drogi, ponieważ na stronie Centrum Automatycznego Nadzoru Ruchu 

Drogowego każdy mieszkaniec może zgłosić swoją okolicę, w której widzi jakiś problem, bo są 

unijne pieniądze właśnie na postawienie jeszcze kilkunastu takich urządzeń w Polsce, dlatego 

temat nie jest zamknięty, ale na chwilę obecną fotoradaru nie będzie.  

_______________________________ 
 

Ad 13. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji  
 

Interpelacje odczytali i złożyli Radni: 

- Andrzej Ora………………..…….……….......…….....................................….. (zał. nr 25,26) 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – odpowiedział, że te kłody to ze względu na 

pachnicę dębową o ile się orientuje, ewentualnie kozioróg dębosz może wchodzić w rachubę       

w Parku Młodzieżowym i we wszystkich parkach to są decyzje chyba środowiskowe.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – przepraszam Państwa, bo za moment muszę 

wyjechać do Sosnowca, tam jest dzisiaj zarząd Związku Miast Polskich, będziemy rozmawiać      

o ważnych rzeczach, m.in. o pieniądzach dla samorządów i naszych oczekiwaniach wobec nowo 

wybranego parlamentu, bez wsparcia ze strony parlamentarzystów nie wiem jak przeżyjemy 

przyszły rok, jeszcze nie rozmawiamy o budżecie, ale na razie nie jesteśmy w stanie go spiąć, nie 

tylko my, wszystkie gminy w Polsce mają problem ze zrównoważeniem wydatków i dochodów 

bieżących, ta dziura się pogłębia z roku na rok, podobnie jak w edukacji. Przed wyjazdem 

chciałabym się do tych dwóch rzeczy odnieść. Jedna rzecz, to Pan Radny wie, bo był telefon do 

Pana, Pan Dyrektor Gleba chciałby się spotkać i porozmawiać o kilku kwestiach dotyczących 

tego co Pan porusza, ze względu na chorobę musiał to spotkanie przełożyć, ale mam nadzieję, że 

się spotkacie w najbliższym czasie, wydaje mi się, że czasem łatwiej rozmawiać niż pisać do 

siebie. Druga rzecz to dokładnie jest tak, jak Pan Przewodniczący powiedział, to są tak zwani 

świadkowie, czyli z nakazu konserwatorskiego pozostawione kłody drewna, w których 

stwierdzono obecność chronionych prawem gatunków owadów, tak muszą zostać, leżeć, 

wygląda trochę dziwnie, ale jest to zgodne z zaleceniami, jakie otrzymaliśmy i tak to musi leżeć. 
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Żerują na tym owady, to są chronione gatunki, mieliśmy długą dysputę nt. tego, w jaki sposób te 

owady chronić i w projekcie musiało to być uwzględnione, taka była decyzja konserwatora 

zabytków, bo te parki podlegają pieczy konserwatorskiej, temu wydziałowi, który odpowiada za 

ochronę środowiska biologicznego, tam jest też taki dział i specjaliści z tego działu uzgadniali      

z nami wszelkie kwestie dotyczące biosfery we wszystkich remontowanych przez nas parkach. 

Wiem, że to wygląda dziwnie, ale nawet miejsce ułożenia jest też bardzo skonkretyzowane przez 

tamtą stronę i dopóki te owady tam żyją, żerują, dopóty tam te kłody muszą leżeć. To takie 

wyjaśnienie, na piśmie się odniesiemy. W tej chwili mówię Państwu „do widzenia” i mam 

nadzieję, że dzisiejsze wnioski z zarządu Miast Polskich będą konstruktywne, a jako, że do 

parlamentu weszło kilku samorządowców, kilku jest debiutujących posłów, którzy wcześniej w 

rożnego rodzaju organizacjach samorządowych pracowali to wypracujemy, jak zawsze, bardzo 

merytoryczne postulaty, apele, nie zawsze są one słuchane, mam nadzieję, że teraz będzie 

inaczej. Dziękuję Państwu za tę sesję, jeżeli trzeba będzie Państwo dyrektorzy i Pan Prezydent 

Chojnowski oczywiście zostają z Państwem.  
 

Radny Andrzej Ora – dziękuję za tą odpowiedź, chciałem tylko dodać, że a propos tych kłód być 

może tak to ma wyglądać, że one tam mają leżeć w tym parku, tylko czy mają leżeć na alejkach, 

tylko prosiłbym o wyjaśnienie tego, natomiast co do spotkania z Panem Dyrektorem Glebą, 

faktycznie jesteśmy umówieni ale choroba pokrzyżowała plany, ale umówiliśmy się na temat 

związany z rozwiązaniem komunikacyjnym w obrębie kościoła na Osiedlu Młodych                     

i usytuowania tam przystanku, natomiast nie rozmawialiśmy nic na temat miejsc parkingowych 

na osiedlu.  
 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska – myślę, że będzie to okazja do rozmowy o różnych 

rzeczach, proszę też Pana Dyrektora spytać o taką kwestię, bo dzisiaj odpowiedzi nie udzielę, nie 

pamiętam, mamy szereg parkingów wytypowanych do specjalnego unijnego programu,                

z którego możemy uzyskać bardzo duże dofinansowanie i tam wnioski dotyczące różnych miejsc 

w mieście, tam gdzie mamy przede wszystkim dokumentację gotową, Pan Dyrektor będzie           

w stanie udzielić pełnej odpowiedzi, mam nadzieję, że te środki do nas trafią i będziemy 

sukcesywnie te projekty zmieniać w rzeczywistość, to jedna sprawa. Druga sprawa – jeszcze 

wyjaśnię, o co chodzi z tymi alejkami. Chyba w dwóch przypadkach chcieliśmy w ten sposób 

ochronić miejsca, które są miejscami pochówku ludzi. Tam były kiedyś cmentarze, 

zabezpieczyliśmy łańcuchami, nasadzeniami, te drogi na skróty, bo tak jak my oczekujemy, że 

miejsca pochówku naszych przodków były chronione, szanowane, tak chcieliśmy się odnieść do 

tego miejsca bo tam był cmentarz jeńców wojennych, składano ciała osób różnych narodowości, 

które w Świdnicy znalazły się z przymusu, staraliśmy się i takim zabiegiem zniechęcić 

przechodniów, żeby jednak wybrali ścieżkę alternatywną, która czasem znajduje się kilka 

metrów dalej. Nie zawsze to skutkuje, ale chyba w dwóch przypadkach te kłody mają blokować 

przejście i to zrobiliśmy trochę z rozmysłem, ale jak widać, nie zawsze te nasze apele trafiają, 

mimo, że miejsce jest oznaczone, też jest mi bardzo przykro, kiedy widzę kolejny raz zniszczone 

tablice, które przygotowaliśmy, żeby pewne aspekty historyczne tego miejsca podkreślić, przede 

wszystkim to, że to był moment, kiedy Świdnica z twierdzy zmieniała się w miasto wolne, 

promowało pokój i przykro nam, że ktoś te oznaczenia niszczy, bo to jest kawałek naszej 

wspólnej historii i szacunek się należy jak każdemu historycznemu miejscu, w pozytywnym 

wymiarze. Taka moja refleksja poza tą interpelacją do Parku Młodzieżowego, który jest pod tym 

względem miejscem szczególnym. Wielka praca Pana Doktora Dobiesława Karsta, który 

współuczestniczył w tworzeniu tej historycznej opowieści, nie tylko o parku, ale o Świdnicy, 

samej twierdzy. Mój apel do Państwa, jeżeli widzicie przejawy niszczenia, dewastacji, 

zgłaszajcie to do nas i jeśli starczy Wam determinacji i odwagi, widzicie jakiś akt wandalizmu to 

spróbujcie takie osoby powstrzymać, bo one niszczą nasze wspólnie mienie, dobro.     
 

- Magdalena Rumiancew-Wróblewska…………………………..………………….(zał. nr 27) 

- Wiesław Żurek – zapytał, czy mamy jakiekolwiek informacje zwrotne do Państwowego 

Gospodarstwa Wodnego „Wody Polskie” na nasze pisma dotyczące uporządkowania koryta 

rzeki Bystrzyca, szczególnie na odcinku przy moście w Kraszowicach. 

- Krzysztof Grudziński………………………………………………………………(zał. nr 28) 
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- Marcin Paluszek – zgłosił interpelację w sprawie ławek na promenadzie wiodącej ku 

kościołowi na Osiedlu Młodych. Ławki są w bardzo złym stanie, w szczególności przed 

okresem zimowym powinny zostać odpowiednio zaimpregnowane, obecnie farba z nich 

odpada, złe warunki atmosferyczne pogłębią ich zły stan. Proszę o zajęcie się tematem, bo 

promenada kosztowała nas dużo pieniędzy jako miasto i szkoda patrzeć, jak te ławki 

wyglądają, a sytuacja z miesiąca na miesiąc się pogarsza.  

Proszę również o zasadzenie brakującego drzewa również na promenadzie przed kościołem. 

Były dwa drzewa, jednego już nie ma. Miejsce, gdzie było to drzewo już zostało zaślepione 

kostką, wcześniej były metalowe osłony, które sobie ktoś zagospodarował na inne potrzeby. 

Może Pan Przewodniczący z nadleśnictwa może jakieś drzewko nam dostarczyć.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – odpowiedział, że z dostarczeniem nie będzie 

problemu.  
 

- Marcin Paluszek – jeszcze jedna interpelacja. Była teraz i jest jeszcze wystawa Dorothey 

von Philipsborn, naszej wielkiej świdnickiej rzeźbiarki, która tworzyła przed wojną, w 

trakcie wojny. Jedno z jej dzieł jest eksponowane w Parku Centralnym, ale wiem, że mamy 

jeszcze drugą rzeźbę, akt nagiej kobiety, która jest na stałe w Muzeum Dawnego Kupiectwa. 

Ta rzeźba rzeczywiście jest bardzo ładna, warto by było ją wyeksponować gdzieś w 

przestrzeni publicznej, ze względu na to, że szczycimy się twórczością tej pani. Mamy 

pięknie zagospodarowane parki, taka rzeźba powinna się znaleźć w przestrzeni publicznej w 

którymś z parków i moja propozycja jest taka, żeby rzeźba znalazła się w Parku Centralnym, 

w miejscu, w którym jest obecnie altana stworzona, na nasypie i mogłaby być prezentowana 

ta rzeźba na stałe.  
 

- Radny Krzysztof Lewandowski – mieszkańcy z domów przy ulicy Czereśniowej ostatnio 

zwrócili się do nas, zresztą po raz kolejny z pismem i apelem do członków Rady Miejskiej             

z prośbą o wsparcie ich wieloletnich starań w związku z tą dramatyczną sytuacją, jaką tam 

maja, czyli ten ostatni odcinek ulicy Czereśniowej, to jest właściwie błoto, kałuże i oni         

w tym muszą brnąć, a mieli taką obietnicę lat temu kilkanaście od Prezydenta Miasta, że jak 

już tylko wszystkie domy się usadowią to ta ulica zostanie dokończona i tego się trzymają. 

Bezskutecznie apelują, ja bezskutecznie co najmniej od 10 lat składam wnioski do budżetu 

Miasta i jest prośba i pytanie. Prośba do nas wszystkich, a pytanie, które kieruję, tą 

interpelację w postaci listu otwartego do Pana Jana Dzięcielskiego, Przewodniczącego Rady 

Miejskiej (zał. nr 29), który jest również wybrany przez mieszkańców, zapewne tej ulicy,      

a na pewno tego okręgu i wielokrotnie w osobistych rozmowach wspominali, że Pan 

deklarował im takowe wsparcie, żeby Pan w tym roku nie zapomniał Panie Przewodniczący, 

że ta ulica to jest naprawdę krótki odcinek, 100 metrów, może mniej i myślę, że to nie 

wymaga wielkich środków finansowych, ale ta ulica już powinna zostać zrobiona, czyli 

utwardzona, pokryta asfaltem. Żeby Pan pamiętał te obietnice, które im Pan składał, jak 

będzie Pan podnosił rękę na różnych komisjach, a na koniec przy głosowaniu nad budżetem 

Miasta na 2024 rok, że oni również na Pana liczą.   
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – mogę tylko powiedzieć, że my wnioski do 

budżetu, nawet jako klub, od 3 lat składamy na ulicę Czereśniową, więc nie wiem o czym Pan 

mówi, bo o tą ulicę, ten fragment 170 metrów, a nie 100, walczymy już od lat.  
 

Ponadto, interpelacje bez odczytywania złożyli radni: Andrzej Ora (zał. nr 30-33), Michał 

Zastawny (zał. nr 34,35). 

_______________________________ 

Ad 14. Oświadczenia i sprawy organizacyjne 
 

Radny Krzysztof Lewandowski – mam oświadczenie, bo zostałem sprowokowany obecnością 

Pani Urszuli Pawłowskiej, która za chwilę wystąpi, zapewne w wiadomej sprawie, będzie 

mówiła o pomniku Bolka Świdnickiego i już potem nie będzie możliwości. Jeśli nie, to ja 

uprzedzę. Moje oświadczenie – wszyscy wiemy, że wpłynęła dotacja 1 800 000 zł rządu Prawa                          

i Sprawiedliwości na ten skwer. Utożsamiamy to z tym, że skwer, czyli głównie jednak pomnik 
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Bolka Świdnickiego skorzysta na tej dotacji, bo tam ma być 800 tysięcy złotych przeznaczone na 

ten pomnik, zresztą cokół już jest. Nie możemy o tym zapominać i chcę to powiedzieć, że jest to 

nasze wielkie rozczarowanie, mówię o ludziach, którzy liczyli na to, że na tym skwerze 

powstanie pomnik ofiar katastrofy smoleńskiej i nie wiem, czy to jest ironia losu czy jakieś inne 

działania, jaka tajemnica za tym się kryje, że pieniądze te otrzyma miasto na coś, czego my 

moglibyśmy oczekiwać od naszego rządu Prawa i Sprawiedliwości, nie dostaliśmy i zapewne 

pomnik powstanie, bo cokół już jest, sprawy ruszyły, powstanie z publicznych pieniędzy, nie 

powstanie ze zbiórek mieszkańców, bo kwota, która miała być zebrana, 600 tysięcy, jest 

nieosiągalna w takich zbiórkach. Wiem coś na ten temat, bo przy pomniku Jana Pawła II był 

problem, ale ostatecznie się udało, natomiast tu zebrano, czytam z informacji prasowych, 20 

tysięcy złotych i wydawało mi się, że to już jest maksimum, co można było zebrać, i po cichu 

liczyłem osobiście, że właśnie brak funduszy spowoduje, że ten pomnik Bolka nie powstanie, 

jednak stało się inaczej, powstanie. Ironia losu, wielkie rozczarowanie, ale my to akceptujemy. 

Mówię my, bo wydaje mi się, że mówię w imieniu wielu mieszkańców naszego miasta, którzy 

liczyli na to, że pamięć tych ofiar katastrofy smoleńskiej… 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – Szanowni Państwo, dzisiaj sesja jest dosyć 

krótka, dajmy Panu Radnemu, niech się wypowie.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – więc oświadczam po raz trzeci – liczyliśmy, że pamięć o tych 

ludziach, którzy zginęli oraz wdzięczność za to wszystko, co zrobili oni właśnie w swoim życiu 

przez te lata, a miało to wpływ na życie państwa, naszego narodu, zostanie w jakiś sposób 

zachowana, utrwalona właśnie w tym pomniku. Tak się nie stało, pieniądze pójdą na Bolka 

Świdnickiego, czyli postać sprzed 7 wieków, mglistą, niejasną, który się zasłużył tym, że 

lawirował między Niemcami, Czechami a Polską… 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – poprosił wszystkich o ciszę. 
 

Radny Krzysztof Lewandowski – oświadczenie trwa. Kończę moje oświadczenie…    
  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – poprosił wszystkich o cierpliwość, szanujmy 

się nawzajem.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – właśnie ta sprawa pokazuje nam, jak my, Polacy nie potrafimy 

się wznieść ponad podziały, nie potrafimy uznać racji innych, którzy mają inne zdanie, którzy 

oczekują innego życia, innych zachowań. Tak już jest i to jest przykre, to nie tylko ironia losu, to 

taka nasza chyba narodowa przywara i z tym przyjdzie nam żyć, mi przynajmniej.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Lech Bokszczanin – nie dyskutujemy z oświadczeniami, przypomnę 

tylko, że pomnik Bolka wybrali świdniczanie w plebiscycie, ale zwrócę się do Pana 

Przewodniczącego – Pani Prezydent wspomniała o książce od baszty do miasta, 

wnioskowałbym, żeby zrobić zrzutkę może, zebrać się między radnymi i taką książkę dla 

wszystkich radnych zakupić, żebyśmy mogli sobie do naszych bibliotek wstawić.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – odpowiedział, że jeżeli będzie taka wola nie 

widzi żadnego problemu.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga – oświadczenie oświadczeniem, Panie Radny, do Pana 

Krzysztofa Lewandowskiego - to rząd przeznaczył te pieniądze, tak? bo nie dosłyszałem w Pana 

oświadczeniu, na ten pomnik Bolka.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – potwierdził.  
 

Zastępca Prezydenta Szymon Chojnowski – poprosił o możliwość wygłoszenia krótkiego 

ogłoszenia. Mamy informację z Ośrodka Kultury dla Państwa Radnych,  gdyby ktoś z Państwa 

jeszcze chciał uczestniczyć, jutro jest oficjalne zakończenie Festiwalu Spektrum, są dostępne dla 

Państwa bilety, wystarczy się zgłosić do biura festiwalowego przy wejściu, jest specjalny stolik, 

są osoby, które obsługują, można podejść i skorzystać z zaproszenia.  
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Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska – Panie Prezydencie, taką mam prośbę, jeśli w ogóle jest 

Festiwal Spektrum to wypadałoby, żeby jednak też radni dostawali te wejściówki. Już nawet       

w tym roku się nie prosiłam o te wejściówki, bo dzisiaj Pan mówi o tych wejściówkach. Są 

osoby, które korzystają z takich wyjść na imprezy kulturalne, ja też należę do takich osób              

i myślę, że my jako Rada w jakiś sposób finansujemy te imprezy, więc może by wypadało na 

takie imprezy, które są wyższe rangą, żeby radni też byli zapraszani i żeby mogli ewentualnie 

powiedzieć, czy będą uczestniczyć czy nie.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – nie chciałem o tym mówić na tej sesji, ale też 

na ten temat wcześniej rozmawiałem. Panie Prezydencie, prosiłbym, by to jakoś zorganizować, 

byśmy my jako Rada byli informowani, rozumiem, że często radni dostają zaproszenia i nie 

korzystają, ale wystarczy wysłać, żeby radni potwierdzili i uwagi radnych są jak najbardziej 

słuszne.  
 

Zastępca Prezydenta Szymon Chojnowski – zapytał, czy radni wcześniej na jakieś wydarzenie 

nie dostali zaproszeń. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – odpowiedział, że od jakiegoś czasu tak się 

zdarza i prosi, aby tego przypilnować.  
 

Zastępca Prezydenta Szymon Chojnowski – odpowiedział, że zweryfikujemy.  

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – proszę o zabranie głosu Panią Urszulę. Taka 

ciekawostka, Pani Urszula nie chciała mówić w ogóle o pomniku, tylko o książce, a Pan Radny 

wyrwał się z pomnikiem, ale w imieniu wszystkich radnych dziękuję za inicjatywę dotycząca 

również pomnika.  
 

W ramach wystąpień mieszkańców, głos zabrała Pani Urszula Pawłowska. 
 

„Witam bardzo serdecznie. Chciałam w imieniu Muzeum Dawnego Kupiectwa oraz 

Towarzystwa Regionalnego Ziemi Świdnickiej zaprosić Państwa na spotkanie z niebywałym 

autorem, Panem Marcinem Klemeńskim, który jest doktorantem Uniwersytetu Jagiellońskiego      

i obronił doktorat pt. „Bolko II Książe Świdnicko-Jaworski”. Oprócz tego, że doktorat obronił     

w tym temacie to również została wydana przepiękna książka, która jest już w sprzedaży,                 

a spotkanie z autorem i oczywiście z podpisem, autografem i z wydawcą tej książki,                    

z możliwością kupienia po cenie preferencyjnej będzie już niedługo, bo 8 listopada. Proszę sobie 

zapisać - 8 listopad, godzina 17:00 w Muzeum spotykamy się z Panem doktorem Klemeńskim        

i z wydawcą książki, to będzie wspaniała lekcja historii, która się chyba nam wszystkim bardzo 

przyda. Zapraszam serdecznie.” 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – Szanowni mieszkańcy, w imieniu nas 

wszystkich chciałbym wszystkim podziękować za piękną frekwencję w ostatnich wyborach 

parlamentarnych, wszystkim członkom komisji, mężom zaufania za ciężką pracę. Nasz apel         

z ostatniej sesji, byście Państwo poszli głosować, ma odzwierciedlenie w tej frekwencji.   

Jeszcze jedna informacja, 11 listopada jest 105. rocznica odzyskania niepodległości, o godzinie 

10:30 odbędzie się manifestacja patriotyczna w naszym Rynku, zapraszam wszystkich bardzo 

serdecznie. 1 listopada transport jest darmowy.     

 _______________________________ 
 

Ad 15. Zakończenie LIX sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 
 

W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam LIX 

sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 
 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 
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Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:       PRZEWODNICZĄCY RADY 

Anna Stodółkiewicz  

.....................................................     Jan Dzięcielski 

     / Anna Stodółkiewicz /  
 

Świdnica, dnia 27.10.2023 r.       


